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فرهنگفرهنگ @ f a r h i k h t e g a n d a i l y@ f a r h i k h t e g a n d a i l y گفت  و  گو

بود،خسارات تعطیل سینماها که ماهی چهار طی

جبرانناپذیریمتوجهسینماداران،دفاترپخشوکلااهالی

سینماشد.میخواهمبرآورددقیقیداشتهباشیدازمیزان

اینخسارتهاواینکهآیااینخسارتهاتنهامحدودبهحقوق

پرسنلوبیمهآنهاوهزینههایجاریبودیاموارددیگریرا

همدربرمیگرفت؟

متاسفانه ما الان در موقعیتی صحبت می کنیم که هنوز وضعیت 

سینما معلوم نیست و هنوز نمی دانیم که طی روزهای آتی، ستاد 

ملی کرونا چه برنامه ای برای سینماها ترتیب می دهد. درحال حاضر 

سینماهای یک سری شهرستان ها مانند شهرهای استان خوزستان 

یا هرمزگان و آذربایجان غربی تعطیل هستند. ما فکر می کردیم این 

هفته که دومین هفته شروع فیلم ها بود، وضعیت بهتری داشته 

باشیم ولی با فضایی که به وجود آمد، الان فروش ها خیلی از هفته 

قبل کمتر شده است.در این زمینه ما یک مشکل اساسی دیگر هم 

داریم و آن، مشکل خودمان با خودمان است. یعنی اینکه نمی دانیم 

باید به مردم بگوییم بیایند یا نیایند. اینجا دیگر پای سلامتی مردم 

مطرح است. ما اینجا در گیشه کورش، هم ماسک می دهیم و هم 

سعی کرد ه ایم شرایط و پروتکل ها را تا جایی که می توانیم رعایت کنیم. 

قطعا فاصله گذاری ها را هم رعایت کرده ایم. این از سیستم فروش 

ما که از گیشه شروع می شود تا داخل سالن که در درون سالن ها، 

سکوریت هوا جوری است که هوایی که می رود، هوای تازه وارد سالن 

می شود و هوا، در سالن چرخش ندارد، یعنی همه شرایط را داریم 

رعایت می کنیم و می گوییم که شرایط اینجا، خیلی بهتر از محیط 

بیرون است.ما در شرایطی پارادوکسیکال گیر افتاده ایم که طی آن، 

با اینکه مطمئن هستیم که محیط اینجا خیلی بهتر از محیط های 

بیرونی نظیر خیابان، مترو و اتوبوس هاست اما واقعا به آینده مان هم 

امیدوار نیستیم. یعنی با این اتفاق هایی که افتاد، صنعت سینما و 

مخصوصا سالن، بزرگ ترین ضربه را دید. حالا در کنار صنایع دیگری 

مثل رستوران ها و هتل ها ولی صنعت سینما خیلی از این اوضاع 

لطمه خورد. فکر می کنم صنعت سینما طی این چند ماه، حداقل 

بالای 200میلیارد لطمه خورد ولی امیدواریم  روزی این کابوس تمام 

شود. تا 10 روز پیش امید داشتیم این کابوس آرام آرام تمام شود ولی 

دوباره احساس می کنم شروع مجددی داشته، واقعا نمی دانم چقدر 

باید تبلیغ کنیم که مردم به سینما بیایند، با اینکه مطمئن هستیم که 

اینجا خیلی بیشتر از جاهای دیگر امنیت بهداشتی دارد.

طی4ماهتعطیلیسینماها،تعدیلنیروهمداشتید؟

اصلا. ما یک نفر را هم برای تعدیل معرفی نکردیم. تمام پول شارژ را 

هم دادیم یعنی ما فقط ماهی 400میلیون تومان پول شارژ دادیم. 

خود سینما )کورش( طی این چهار ماه بین هفت تا هشت میلیارد 

ضرر و زیان داد اما با این حال، یک نفر از نیروهایمان را تعدیل نکردیم. 

حقوق ها را کم نکردیم. حقوق ها با افزایش امسال و بیمه های 

پرسنل، همه پرداخت شده است. واقعا عین نهادهای دولتی که با 

کارمندان خودشان برخورد می کردند، ما در بخش خصوصی این 

کار را کردیم، البته یکی از بزرگ ترین پشتوانه های ما، گروه صنعتی 

گلرنگ بوده که این دوستان که شریک ما هستند، این سیستم را به 

کار بستند. حتی در مجتمع های دیگر نظیر شکوفه یا گالریا ما هیچ 

پرسنلی را رد نکردیم. با اینکه کسی سرکار نبود، حقوق و مزایایشان 

را به صورت کامل دریافت کردند.

خبرداریددرمجموع،سینماهاچهمقدارتعدیلنیروداشتند؟

جاهای زیادی این کار را انجام دادند. تقریبا غیر از سینماهای حوزه 

هنری که دولتی بودند، بقیه تعدیل داشتند ولی ما نه، اما اینکه تا چه 

زمانی بتوانیم این روند را ادامه دهیم، نمی دانم. امیدواریم سینماها 

دیگر بسته نشوند ولی اگر دوباره سینماها بسته شود نمی دانم دیگر 

چه مقدار توان داشته باشیم که بتوانیم این روند را ادامه دهیم.

سیاستهایدولتوبالاخصسازمانسینماییدرحمایتاز

سینمادارواهالیسینماراطیاینچهارماهچگونهارزیابی

میکنید؟

قطعا آنچه ما می خواستیم و دوست داشتیم، تا الان اتفاق نیفتاده 

است. کمک خاصی نشده. من الان به عنوان سینمادار اعلام 

می کنم تا این لحظه حتی یک ریال هم از سوی دولت به ما کمک 

نشده است. آن وام 10 میلیونی را هم نگرفتیم چون کمکی به حال 

ما نمی کرد. یعنی ما با 14 پرده باید 140 میلیون وام می گرفتیم و 

چند ماه دیگر هم آن را با سود پس می دادیم؛ ما که کاسب نیستیم 

که با پولش کار کنیم.

بالاخره ما باید شرایط و مشکلات دولت را درک کنیم و بدانیم دولت 

هم در شرایط خاصی قرار دارد؛ ما آمریکا و کانادا نیستیم که بخواهیم 

انتظارات ایده آلی از دولت داشته باشیم. اتفاق خیلی بزرگی حتی 

در این حد هم با توجه به شرایط دولت، برای سینما نیفتاده. بالاخره 

دولت باید بودجه ای داشته باشد که بتواند با آن به مشاغل کمک 

کند. من فکر می کنم سهم فرهنگ، از آن مبلغی که می خواستند 

بابت این قضیه اختصاص دهند، سهم بالایی نبوده.

به»سمفا«بپردازیم.گفتندقراراستاتفاقهایخوبیرارقم

بزندکهدروهلهاول،انحصاررامیشکندامااینسمفادر

دلخودش،باگهایزیادیداشت.سمفاخیلیبدازطرف

سازمانسینماییبهسینماگرانومردممعرفیشد.ازروز

اولگفتندقراراستپولبلیتدرلحظه،میانسهبخش

سینمادار،تهیهکنندهوپخشکنندهتقسیمشودبعدگویا

خودشانبهسینمادارهانامهزدندکهاینبخشفعلاصورت

نمیگیردوشرایطمانندقبلاست.بعدکاشفبهعملآمد

کهگویاسمفاقراراستدرسانسبندیدخالتکندوسانس

فیلمهارابهصورتچرخشیتعیینکند.یعنیشمابهعنوان

سینمادار،نقشیدرسانسبندیسینمایتاننداشتهواین

اتفاقتوسطسمفارخمیدهدواینیعنیسمفابابزرگتر

کردندایرهاختیاراتخود،قصددولتیکردنسانسبندیها

رادارد.کمیراجعبهایناتفاقهاصحبتکنید.

به نظر من اصل سمفا یک اتفاق بزرگ است. بزرگ ترین امتیازش 

هم این است که انحصار را شکسته است. ما بالغ بر هفت سال فقط 

با یک مجموعه می توانستیم کار کنیم و وقتی این اتفاق توسط یک 

مجموعه اعمال می شود، او می تواند هر جور که می خواهد، چه با 

سینمادار، چه با تهیه کنندگان و چه با پخش کنندگان رفتار کند؛ آن 

هم با مبالغ و درصدهای عجیبی که می خواستند. اینکه سمفا آمد 

و این را شکست، یک ترمینالی را راه انداخت که مخاطب می تواند 

از چند جا بلیت خریداری کند، خب، اتفاق بزرگی را رقم زده که 

عملیاتی هم شده. پنج سامانه فروش بلیت هم اکنون مشغول 

فعالیت هستند که این اتفاق، نهایتا به نفع سینماست و به نفع 

سینمادار و پخش کننده و حتی مخاطب. می تواند بین خودشان 

رقابت به وجود بیاورد. الان یکی از این سامانه ها بابت خدمات، 

چهار درصد از سینمادار می گیرد، یکی یک درصد و یکی هم 

اصلا نمی گیرد. خب، اینها اتفاق خوبی است برای سینمادار. مثلا 

سامانه هایی که تازه شروع به کار کرده اند و حتی همان سامانه ای 

که قبلا هم بوده، فعلا پولی بابت بنر و موارد تبلیغاتی که خیلی هم 

گران شده بود، نمی گیرند. اینها اتفاق های خوبی است.

برگردیم به مساله فروش و تقسیم پول در لحظه، که ازجمله 

قابلیت های اصلی سمفا بود. سمفا این قابلیت را دارد منتها دوستان 

سینمادار ما با این مورد مساله دارند. مسائل دیگری هم دارند؛ 

یکی اش همین موردی که شما به آن اشاره کردید؛ سانس بندی های 

دولتی که اینها می تواند یک جاهایی خطرناک باشد و خود من 

هم قطعا موافق آن نیستم. آن دوستانی که در ارشاد هستند، یک 

تحلیلی دارند که می گویند ما دخالتی نمی کنیم ولی اگر شما با 

صاحب سینما و تهیه کننده قرارداد بستید که این فیلم روزی سه 

سانس برود، باید روزی سه سانس داشته باشد. یعنی ما ببینیم که 

این سه سانس را رفته. دیگر این طور نباشد که هرلحظه خواست 

عوض کند، بگوید من دو هفته قرارداد بستم می خواهم دو روز 

بیشتر نباشد و آن را عوض کنم.

در این مساله، باید آن طرف دیگر قضیه را هم ببینیم. دوستان 

می آمدند اعتراض می کردند که شما سه سانس قرارداد بستید و 

فیلم ما را در سانس های 10 و 12 و 2 بعدازظهر نمایش می دهید. 

کلی اعتراض این مدلی داشتیم. حالا الان می گویند با این اتفاق، 

شما باید فیلم را در سانس های 2، 5 و 9 شب بگذارید یعنی آن 

چیزی که قرارداد شده و نمی توانی در آن دست ببرید. شما اگر از 

آن طرف هم نگاه کنید، می بینید حق هم دارند منتها این مسائل 

باید با تعامل و به شکلی درست حل شود و نگاه دولتی روی قضیه 

نباشد. این نگاه، هم  می تواند خوب باشد و هم می تواند بد؛ 

بستگی به آن آدمی دارد که آنجا )ارشاد( کنترل می کند. چون 

دولت درحال کنترل این موضوع است، ما به مقداری از این نظرها 

مشکوک هستیم که فردا دولت نیاید در کار ما دخالت کند یعنی 

از زوایای بد قضیه به موضوع نگاه کند. برای همین سینماداران با 

سمفا مشکل دارند که این اتفاقات منجر به این چیزها نشود که از 

نظر من، حق هم دارند. ولی سازمان سینمایی می گوید من فقط 

نظارت می کنم ولی آن چیزی را که شما با هم توافق می کنید من 

طوری پیاده سازی می کنم که به صورت درست انجام شود. یعنی 

اگر با فیلمی قرارداد بستید که روزی سه سانس باید به آن بدهید، 

باید آن روزهایی که در قرارداد مشخص شده را به درستی اجرا کنید 

و در لحظه عوضش نکنید. تهیه کنندگان این فیلم ها هم شکایت 

دارند که سینمادارها یا آن سه سانس را نمی دهند یا اگر می دهند، 

سانس های مرده صبح و ظهر را می دهند.

به نظرم اصل سمفا یک اتفاق بسیار خوب بود یعنی آمد و انحصار را 

شکست، آمد سامانه های فروش مختلف را به وجود آورد. الان »آپ« 

به سامانه های فروش بلیت اضافه شده، خب »آپ« 20 میلیون 

مخاطب دارد که اگر بتواند اینها را به سمت سینما بکشاند، ببینید 

چه اتفاق خوبی رخ می دهد و چقدر به سینما کمک می شود. 

می تواند طرح بگذارد که اگر کسی بلیت سینما را بخرد، فلان 

امکان مثلا اسنپ به او می دهیم و... . 

یعنیسینمادارانبهایندلیلباآنقسمتتقسیمدرلحظه

پولبلیتمشکلدارندکهبعضیازآنهاپیشتر،پولفروش

یکفیلمراچندینماهپسازپایینآمدنازپردهمیدادندو

الانکهقراراستپولبلیتدرلحظهتقسیمشود،طبیعی

استکهناراحتباشند.

اکثر سینما ها به موقع پول را می دهند و فقط بعضی ها بدحساب 

هستند. مثلا فیلم »مطرب« باید پول خود را دی و بهمن ماه می گرفت 

اما الان که تیرماه است، هنوز نتوانسته پول خود را بگیرد. ببینید 

چند درصد از پول »مطرب« بابت این تاخیر از بین رفته است؟ یعنی 

اگر 40 میلیارد فروخته، مثل این است که 20 میلیارد فروخته، چون 

ارزش پول ما در این مدت خیلی کم شده است. ما باید در این مساله، 

هر دوطرف را ببینیم؛ هم صاحب فیلم حق دارد پولش را در لحظه 

بگیرد و هم سینمادار می گوید من کلی هزینه دارم و نمی توانم. 

اما مهم ترین خطر سمفا این است که مجموعه شاید بیفتد دست 

آدم هایی که بعدا بخواهند یک جور دیگر سینما را کنترل کنند. 

بنابرایندرشرایطفعلی،سمفاهمچنانرویکاغذمانده

وفقطتنهاکاریکهکردهاینبودهکهانحصارراشکسته.

درستاست؟

آمده انحصار را شکسته و کانال  های مختلف بلیت را به وجود آورده 

است. شفافیت گزارشی را هم به وجود آورده که همه می توانند در 

لحظه بروند و ببینند که هر فیلم، چند بلیت فروخته. سمفا واقعا 

این شفافیت ها را به سینما آورده است.

غیرازتقسیمدرلحظهپولوگزارشدهیآنلاینوسانسبندی،

سمفاقراراستچهکارهایدیگریانجامدهد؟ 

سمفا می تواند همه  چیز را دیجیتالی کند. قرارداد ها دیگر کاغذی 

نیست. قرارداد را آنلاین با سینما های سراسر کشور می بندی و 

همانجا برایشان کی دی ام می فرستی و دیگر نیازی به ارسال هارد 

نیست و... یعنی همه این کار ها را به صورت آنلاین انجام می دهی. 

مشکلات چندساله این مدل اقدامات فیزیکی می تواند با سمفا 

حذف شود.

طیروزهایاخیربدعتیجدیددربحثفروشبلیتبهوجود

آمده؛بهاینترتیبکه9درصدازبهایکلبلیتبهعنوان

»ارزشافزوده«دررقمنهاییبلیتهالحاظمیشود.اینیعنی

آنکهسینمادارهامیخواهندپولمالیاتسالنهایشانرا

ازمردمبگیرند.این،بهمعنیدستکردنسینمادارهادر

جیبمردمنیست؟

واقعیتش این است که تا پیش از این، هندوستان، ارزان ترین بلیت 

سینما های جهان را داشت که درحال حاضر این عنوان در اختیار 

ایران است. یعنی ارزان ترین بلیت سینما متعلق به ایران است که 

به قیمت کمتر از یک دلار به فروش می رسد، آن هم در بهترین 

سالن هایمان. ولی هزینه های ما، دستگاه هایی که دارند کار 

می کنند، آن لامپی که آنجا روشن است، آن صندلی و... را داریم، 

به دلیل تحریم، گران تر از اروپا و آمریکا می خریم. هزینه های ما بسیار 

بسیار بالاست. خب این صنعت باید بچرخد یا نه؟ ما قیمت بلیت 

را هم برای امسال که بالا نبردیم یعنی این قیمت بلیت سینماها، 

تنها موردی در کشور است که هیچ تغییری به نسبت سال گذشته 

خود نداشته و حتی یک ریال به آن اضافه نشده است. حتی مترو 

و اتوبوس که متعلق به دولت است در سال جدید با افزایش قیمت 

مواجه شد اما ما هیچ افزایش قیمتی در بحث بلیت نداشته ایم.

حالا تنها اتفاقی که برایمان افتاده، همین بحث ارزش افزوده است. 

شما وقتی می روید در رستوران غذا بخورید، مثلا نوشته مبلغ غذا 80 

هزارتومان، پایینش هم نوشته 9درصد ارزش افزوده که به آن مبلغ 

80 هزارتومان اضافه می شود. ما آن 9درصد ارزش افزوده را با توجه به 

اینکه دیگر سمفا می تواند این را جدا کند و این باید مستقیم به اداره 

دارایی برود، به قیمت بلیت اضافه کرده ایم. قبلا این را باید سینمادار، 

پخش کننده و تهیه کننده با هم می دادند که از دل یک بلیت باید 

جداسازی صورت می گرفت که کلی اختلاف بر سر آن بود که 

یک سری می دادند و یک سری نمی دادند. درگیری های مختلفی 

به راه انداخته بود. الان این جدا شده و سینمادار، پخش کننده و 

تهیه کننده می دانند که به مالیات کاری ندارند و اصل قیمت بلیت 

میان این سه بخش تقسیم می شود.

این اتفاقا فقط درمورد سینما نیست و در هر کسب وکاری دیده 

می شود. شما الان هر چیزی که می خواهید بخرید باید ارزش افزوده 

آن را بپردازید. سینما نه افزایش قیمتی داشته و نه افزایش دیگری.

حالاایناتفاقچهفوریتیداشتکهبلافاصلهپسازبازگشایی

سینماهااجراییشود؟یعنیدرروزهاییکهمانمیدانستیم

اصلاکسیبهسینمامیآیدیانهوسینمادارهابایدبهفکر

جذبمخاطببیشترمیبودند،ایناتفاقرخداد.بهنظر

حرکتهوشمندانهایدراینبرههنبود.

الان قیمت همه چیز بالا رفته اما قیمت بلیت اضافه نشده است. 

تنها اتفاقش همین اضافه شدن 9درصد ارزش افزوده به قیمت 

بلیت است که آن هم نصیب دولت می شود.

یعنیسینمادارمشمولهیچتخفیفمالیاتینمیشودو

بایدماننداصناف،9درصدارزشافزودهخودراکاملبپردازد؟ 

بله، متاسفانه. ما باید به عنوان یک کار فرهنگی، مانند اصناف، 

9درصد ارزش افزوده بپردازیم. شما غذایی که تیرماه سال گذشته 

خورده اید، ببینید الان چند تومان شده است، اما ما داریم بلیت را 

به همان قیمت پارسال می فروشیم؛ با مخاطب کمتر و هزینه  های 

وحشتناک بیشتر. مثلا لامپی که سال گذشته می خریدیم سه 

میلیون، الان باید 20 میلیون تومان بخریم. همه این وسایل تحریمی 

است و باید از این طرف و آن طرف گیر بیاوریم. الان ما باید عصبانی 

باشیم که این همه سرمایه گذاری شده و هزار امید داشتیم اما با این 

وضعیت و هزینه ها به هیچ کدام شان نرسیده ایم. هیچ فرد و نهادی 

هم به ما کمک نمی کند. خصوصی خصوصی هستیم. ما بیشتر با 

قشر جوان طرف هستیم که عمده آنها وضعیت مالی خوب و باثباتی 

ندارند و الان تنها دلخوشی شان این است که به سینما بروند. یعنی 

الان تنها سفری که یک خانواده می تواند به واسطه آن، از خانه 

بیاید بیرون و به همراه اعضای خانواده گشتی بزند، سینماست. 

یعنی یک خانواده چه کار و تفریحی می تواند انجام دهد که تا این 

میزان بی هزینه و ارزان باشد؟ ما الان ارزان ترین تفریح دنیا را داریم.

فقطارزشافزودهنیست.همزمانباایناتفاق،برخی

سامانههایفروشبلیتهمچهاردرصدازمبلغکلبلیترا

تحتیکعنوانواهیومندرآوردی»خدماتآنلاین«ازمردم

مطالبهمیکنند.اینهااگرخدماتآنلایننداشتهباشندکه

اصلاموجودیتندارندیعنیاصلافیزیکینیستندکهحالا

خدماتآنلاینرابهعنوانیکآپشنمطرحکردهاندوبرایآن

ازمخاطبسینماهزینهمیگیرند! 

این بحثی است که قبلا هم بوده. این خدمات آنلاین در اروپا و 

آمریکا هم تا هفت درصد وجود دارد. اینکه شما جایی را تاسیس 

کنی و یک سری آدم را بگذاری و یک سری پلتفرم داشته باشی که 

از پشتیبانی برخوردار باشند، خب، اینها هم هزینه هایی دارند. قبلا 

این هزینه از دل آن بلیت 20 هزارتومانی پرداخت می شد که این 

هم جدا شد و الان به صورت جداگانه از مخاطب گرفته می شود.

پساینهمازبرکاتسمفاست؟

بله، دقیقا.

شمامداممیگوییدبلیتسینمابرایامسالگراننشداما

درحقیقتمردمدارندبلیتهایسینمارا۱۳درصدگرانتراز

سالگذشتهمیخرند،بابتاضافهشدن9درصدارزشافزوده

وچهاردرصدهمخدماتآنلاین.

این حرف شما درست است اما در سال های گذشته، مشکلات 

بسیاری رقم می خورد. یعنی این درصد ها یک بار از سینمادار کم 

می شد، یک بار از تهیه کننده و یک بار هم از پخش کننده. یعنی 

فیلمی که قبلا با سه میلیارد ساخته می شد و الان با هفت میلیارد، 

مدام از آن  زده می شد. باید این طرف قضیه را هم نگاه کنیم. پول 

همه عوامل تولیدی سینما گران شده است؛ از قیمت غذا بگیرید 

تا دستمزد بازیگر. پول لوازم چندبرابر شده است. همین موارد 

بهداشتی که ما باید رعایت کنیم که ماسک بدهیم و ضدعفونی 

کنیم و... خودش یک هزینه است. هزینه ها وحشتناک شده. خب 

این طرف قضیه را هم باید دید. شما به راحتی سوار تاکسی می شوید 

که قبلا هزار تومان می دادید و الان باید دو تا سه هزار تومان بدهید؛ 

پول تلفن ثابت الان دوبرابر شده و... همه چیز بالا رفته. سینما 

بی صاحب ترین کار است. با مردم ارتباط دارد و همه اتفاقاتش مردم 

هستند. کمی مشکل سینمادار را هم ببینیم. مثلا شبی که ما 12 

میلیون تومان بلیت فروختیم واقعا هزینه نصف آدم هایی که اینجا 

در کورش دارند کار می کنند هم درنمی آید. ما داریم به این شیوه 

سینما را اداره می کنیم. الان چرا مجموعه سینما های مرکزی در 

میدان انقلاب هنوز بسته و باز نکرده اند؟ سینما قدس اصفهان چرا 

هنوز باز نکرده؟ چون اصلا صرف نمی کند که باز کنند. الان بیشتر 

پردیس ها نیروهایشان را تعدیل کرده اند؛ 20 نفر بوده اند، کرده اند 

چهار یا پنج نفر. اگر ما نکردیم به این دلیل که در مجتمع شلوغی 

هستیم و پشتوانه این مجتمع را داریم. سینما حال و روز خوبی ندارد.

وچونحالوروزخوبیندارد،پولاینآیتمهاراکهقبلااز

جیبسینمادار،پخشکنندهوتهیهکنندهپرداختمیشد،

الانمردمبایدبپردازند؟

اگر اوضاع خوب باشد مردم به سینما می آیند؛ چون ارزان ترین 

تفریح آنهاست. حالا بگوییم چون دو هزارتومان هزینه های جانبی 

افتاده روی قیمت بلیت، مردم به سینما نمی آیند، درست نیست. 

ما الان داریم ماسک رایگان به مخاطبان مان می دهیم که خیلی 

بیشتر از این دو هزارتومان برایمان هزینه شده. مردم برای ما مهم 

هستند. حالا جار و جنجال به راه می اندازید که پول بلیت اضافه 

شده، خب چیز های دیگر را هم ببینید. هزینه ناهاری که داریم 

به پرسنل مان می دهیم، دوبرابر شده، ما از کجا باید بیاوریم؟ این 

پرسنل، 20درصد حقوق و مزایایش نسبت به سال گذشته بیشتر 

شده، این 20درصد را از کجا بیاوریم؟ 

مصداقیترحرفبزنیم؛پولناپاکدرسینماداریم؟

شاید در سینما باشد، همان طوری که همه جا هست، ولی اینکه 

کسی بخواهد دنبال پول ناپاک باشد و به این منظور بیاید در 

سینما و بخواهد پولشویی کند، احمقانه ترین سیستم را برای این 

کار انتخاب کرده است. 

چرا؟

به این دلیل که شما تصویر را در سینما 70 برابر می بینید. سینما 

در ذات خودش بزرگنمایی و بزرگ دیده شدن دارد. کسی که 

پولشویی می کند، نمی آید خودش را بیندازد زیر دوربین که در 

معرض دید باشد. شاید به دلیل اینکه بخواهد خود را معروف کند، 

دست به این کار بزند، ولی کسی که می خواهد پولشویی کند، مگر 

احمق است که بیاید در سینما. حالا مگر در این سینما چقدر پول 

هست؟ کل سینما در یک سال با 300 میلیارد می چرخد. اینکه 

پول هایی را بیاوری و بعد بروی زیر سوال، احمقانه است. مثلا آقای 

رنجکشان به عرصه سرمایه گذاری ورود کرده، درحالی که خودش 

شرکت دارد، هواپیمایی دارد، صاحب چندین هتل است و... حالا 

بیاید خودش را بابت سرمایه گذاری در چند فیلم ببرد زیر سوال که 

همه بگویند این را از کجا آورده و خودش را ببرد زیر ضربه؟ به نظر 

من این جورها نیست. 

پسچراسرمایهگذاربایدبرایفیلمی۲۰میلیاردبگذاردو۳

میلیاردبردارد؟چرابایدمتحملچنینضررهاییشوندوباز

هماینمسیرراادامهدهند؟

ببینید، خیلی ها آمدند و در این سینما 20 میلیاردها و 100 

میلیاردها آوردند. کسانی که به سود رسیدند و کسانی که شکست 

خوردند. بعضی ها این عشق را دارند که در سینما فعالیت کنند؛ 

کشته مرده اش هستند. بعضی ها از بچگی، خواب و خوراک 

نداشتند که بیایند در سینما و یک نقش بازی کنند. خیلی ها به 

اینها گفتند آقا برو دنبال زندگی ات. خب، عشق سینما دارند. 

بعضی ها دوست دارند دیده شوند. شما اگر طلافروش باشید، هر 

چقدر هم که خرج کنید، دیده نمی شوید، ولی وقتی در سینما 

هستید، دیده می شوید. اینطور نیست که همه این پول ها را به 

پولشویی ربط دهیم. این را قبول دارم که یک سری ها، پولی که 

وارد سینما می کنند را از بانک یا جاهای دیگر گرفته اند، ولی 

اینکه کسی بخواهد بیاید در سینما پولشویی کند، یک درصد هم 

قبول ندارم، چون می رود زیر ذره بین. می رود زیر نگاه که همه او را 

ببینند. همین سرمایه گذاران سینمای امروز ما، هزار تا کار مهم و 

اصلی دارند، اما وقتی وارد سینما نشده بودند، آیا کسی دنبال شان 

بود که آقا این دارد پولشویی می کند؟ ولی وقتی آمدند در سینما، 

همه دنبالش هستند که ببینند او چه کاره بوده و از کجا پول آورده 

و همه به آنها حساس می شوند. 

ولیهمینحرکات،دردلخودش،منشأتبعاتفسادزایی

میشود.اینکهدرابتدایامر،تهیهکنندگانیوجوددارند

کهسهمیازپولبادآوردهرادرجیبخودشانمیگذارند،

اینکهبازیگرانمادستمزدهایخودرانجومیبالامیبرندو...

بله، این را همه ما قبول داریم، اما از آن طرف، خیلی ها بودند 

که آمدند پول گذاشتند و این کارها را انجام ندادند. از آن طرف، 

خیلی هایی که 30 سال است تهیه کننده هستند اتفاقا دارند 

این کارها را انجام می دهند. بازیگری که در اسفندماه به او 800 

میلیون دستمزد دادم، همان آقایی که تا حالا 60 فیلم تولید کرده، 

بعد از دو ماه به او یک میلیارد و 500 میلیون تومان داده، آن هم 

برای فیلمی که هنوز اکران نشده. این طوری نیست که ما بخواهیم 

بگوییم حتما این آدم هایی که تازه وارد سینما شده اند، از پولشویی 

به جایی می رسند. 

بله، این تورم ها را به وجود می آورند، ولی اگر حرفه ای باشند، قطعا 

دست به این کارها نمی زنند. فرمول چیده شده این شکلی که 

هرکسی که تازه می آید و سرمایه می گذارد، چنین اتفاق هایی در 

فیلمش می افتد، وجود ندارد، ولیکن متاسفانه بیشتر دوستانی که 

تازه وارد سینما می شوند و پول های دیگری هم دارند و به عشق های 

دیگر به سینما ورود می کنند، یک پول هایی را می آورند که تورم 

هزینه ها را به وجود می آورد. ولی یادمان باشد اصلی ترین مدیومی 

که تورم در تولید را به وجود آورده، سریال های شبکه نمایش خانگی 

است. این سریال ها، خیلی دستمزد بازیگران و عوامل تولید را بالا 

برده است. دستمزدهای ماهانه برای بازیگران و عوامل در نظر 

می گیرند و تعدادشان روزبه روز درحال بیشتر شدن است و یک جور 

رقابت شکل گرفته. 

یعنیشمامعتقدیدهرپولیراکهبهفرآیندتولیدسینمایی

تزریقمیشودبایدبهفالنیکگرفت؟

قطعا. حتی پول دولتی که توقع در آن به وجود نیاید، مشکلی 

ندارد، ولی پول بخش خصوصی که یک نفر بخواهد خیلی درست 

به فرآیند تولید وارد شود و دستمزدها را بالا نبرد و شرایط خاص 

به وجود نیاورد، مشکلی ندارد. 

فکرمیکنیدچنددرصداینسرمایهها،اینطورکهشماآرمانی

نگاهمیکنید،بهتولیدمیرسند؟  

هست؛ خیلی ها هستند. مثلا من فکر می کنم همین آقای 

رنجکشان دارد خیلی خوب کار می کند. یک سری فیلم اجتماعی 

خوب ساخته. ببینید باید به این مورد هم توجه داشت که برخی 

از این سرمایه گذارها ازجمله خود من، به جایی می رسند که دیگر 

نگاه شان صرفا نگاه تجاری و پول درآوردن نیست. من دوست دارم 

از یک جایی به بعد بگویند »علی سرتیپی« فیلم های این مدلی 

ساخت، پشت یک سری فیلم های این طوری بود. مثل اینکه من 

الان پردیس کورش را می سازم بعد بروم در بروجرد هم حتی از 

جیبم شده پول بگذارم و سینما بسازم که ببینند آنجا هم کار کردم. 

اینها کنار هم، یک مسئولیت های اجتماعی است و البته که عشق 

و حال هم هست. 

بااینتعریفشما،آنسرمایهگذارمعروفیکهالاندرزندان

بهسرمیبردهمچونبهسینماوشبکهنمایشخانگیپول

تزریقکرده،کارخوبیمرتکبشده؟

اینکه ایشان پول گرفته یا وام گرفته، اگر کار خلافی کرده باید محکوم 

شود. ولی می گویم ایشان که پولی را وارد سینما کرده، اتفاقا برعکس 

عمل کرده؛ یعنی اگر ایشان در سینما نبود، شاید این نورافکنی که 

رویش روشن شد و این اتفاق هایی که برایش افتاد و این رسانه ای 

شدن مسائلش، به او ضرر زد تا اینکه بخواهد به او کمک کند. یعنی 

اگر ایشان پولی را که گرفته بود وارد سینما نمی کرد و مثلا می رفت 

ملک می خرید، شاید اینقدر روی او تمرکز نمی شد. ضمن اینکه 

مگر ایشان چقدر پول آورده؛ 50 تا 100 میلیارد که بیشتر نیاورده. 

چند سریال شبکه نمایش خانگی ساخته و چهارپنج تا هم فیلم. جز 

متمرکز شدن و حساس شدن روی این آدم، اتفاق دیگری برایش 

رقم خورده؟ درنتیجه ایشان هم آن ضربه را خورده؛ یعنی ایشان یک 

پول هایی داشته و چون می خواسته دیده شود یا به هر دلیلی، وارد 

سینما شده. 

اینبلبشوییکهبهراهافتادهکه

پولناپاکواردسینماشدهو

تبعاتجبرانناپذیریرارقمزده

ودرمقابلعدهایدیگرسینه

سپرمیکنندکهنه،ایناتفاق

خوبیاستوچرخهایتولید

سینمابهحرکتدرآمدهو...را

چهکسییانهادیبایدرسیدگی

کردهواینقصهقراراستتاکجا

ادامهپیداکند؟

ما در جایگاهی نیستیم که بنشینیم 

و قضاوت کنیم. 

پسچهکسانی

بایدقضاوتکنند؟

دادگاه و آن آدم های نظارتی که دارند 

فعالیت می کنند. مثلا فرض کنید 

پسرخاله من در بازار، طلافروشی 

دارد و می رود کارش را انجام می دهد 

و زندگی اش را می کند. نه اسمش 

را کسی می داند و نه چیز دیگری. 

16 برابر من هم مال و سرمایه دارد. 

بعد آن وقت من بیایم یک سالن 

سینما بسازم، همه فریاد می زنند 

که این آدم مافیاست و این از کجا 

آورده که دارد این سالن را می سازد. 

همه می دانند که ما امشب چقدر 

فروختیم و چقدر درآمدمان بوده یا 

پول بلیت مان فلان قدر گران شده 

و... ولی آنها تا سه ماه پیش سکه 

می فروختند چهار میلیون تومان، 

الان دارند می فروشند 11 میلیون 

تومان. نه کسی با آنها کار دارد و نه 

کسی به آنها می گوید چرا سرمایه ات 

زیاد شد و چرا ارزش افزوده را لحاظ 

کردی و... ما در سینما جز اینکه 

آگراندیسمانه شدیم و همه زوم ها 

بر روی ماست، اتفاق دیگری برایمان 

رخ نداده. 

برفرضمنسرمایهگذار،۲۰میلیاردبراییکدرامآپارتمانی

بهشمایتهیهکنندهمیدهم.شماسهمیلیارددرهمان

ابتدابهساکنمیگذاریدجیبخودتان.بهبازیگر5۰۰

میلیونی،8۰۰میلیوندستمزدمیدهید،بهباقیعواملهم

همینطور.جوریکهدرانتهادومیلیارددیگرهمبهجیب

خودتانبرود.خباینوسط،صداهایموافقومخالفیبلند

میشود.منمیگویماینقبیلاتفاقهاتاکجابایدادامه

داشتهباشد؟نهادناظرکهنمیتواندیکییکیفیلمهارا

بازرسیکندکهمشمولچنیناتفاقیشدهاندیانه.

اینکه یک آدم احمقی بیاید برای یک کار 10 میلیاردی، 20 میلیارد 

پول بدهد، دیگر تکلیفش مشخص است. اینکه این پول را از کجا 

آورده که دیگر به ما مربوط نمی شود. مثل این است که شما می روی 

یک آپارتمان می خری که قیمتش متری 50 میلیون تومان است، 

اما شما طالبش شدی و متری 60 میلیون هم حاضری بابتش پول 

بدهی. آن وقت آیا کسی می آید یقه شما را بگیرد؟ حالا یک آدمی 

آمده و 20 میلیارد آورده. ضمن اینکه کو آن آدمی که چنین پول هایی 

را آورده و عوامل به جیب زده اند؟ این شکل آدم ها و سرمایه گذارها 

را من خیلی در سینما نمی بینم. 

یعنیخبررسانیهایاینچندسالهکهحکمبهوجودچنین

سرمایهگذارانوتهیهکنندگانیمیدهند،شانتاژبوده؟

من خیلی نمی بینم. چه کسی است که آمده و با این پول ها کار 

خاصی انجام داده؟ بالاخره ما هم باید می دیدیم. یکی دو نفر بودند 

که کار بیت کوین انجام می دادند. طرف رفته بیت کوین خریده و فیلم 

ساخته. البته الان می گوید دیگر فیلم نمی سازم و تمام شد. چند 

تا ساخت و فهمید خبری نیست و رفت. اصلا این خبرها نیست. 

البتهبحثپولهایناپاکدرسینما،تنهامحدودبهحوزه

تولیدنمیشود.درحوزهاکرانوپخشهمطیاینسالها

سروصداهایزیادیمبنیبربرخیرفیقبازیهاواصطلاحا

مافیابلندشده.بهوجودمافیاواصطلاحایکجریانخزنده

درحوزهپخشاقراردارید؟

الان که 7 تا گروه هستند و دو فیلم بیشتر نمی دهند؛ در نتیجه 

نیست. 

منظورمتاپیشازاینتعطیلیهایکروناییاست.

تا پیش از این، هر کسی که کار و تلاش می کند، بحث در مورد 

مافیایی بودن او به وجود می آید. آقا، مافیای چی؟ واقعیتش این 

است که ما یک سری سالن کم داشتیم و فیلم هم زیاد. ما در زمینه 

تولید سینمایی، دهمین کشور دنیا هستیم ولی به لحاظ تعداد 

سالن، صد وچهلمین کشور. این عدم عرضه و تقاضا همیشه این 

مشکلات را به وجود می آورد. من نه خوشم می آید به یک فیلم نفروش 

سانس بدهم و نه خوشم می آید که سانس های یک فیلم پرفروش را 

بگیرم. این یک اصل طبیعی است. ما هم همیشه فکر می کنیم که 

وقتی یک فیلمی را ساختیم باید حتما در سینما اکران شود و حتما 

در بهترین شرایط باشد. مثل آن ضرب المثل که می گفت سوسک از 

دیوار بالا می رفت مادرش می گفت قربان دست وپای بلوریت. همه 

فیلم هایمان را هم می گوییم مثل فرزندان مان دوست داریم. ما فکر 

می کنیم بهترین فیلم دنیا را ساخته ایم که هر وقت نمی فروشد هزار 

تا دلیل می آوریم که سینمادار فلان 

کرد، بهمان کرد، مافیا کرد، لابی 

کرد و... هر وقت هم که می فروشد 

می گوید فیلم خودمان عالی بود. 

پس چرا 40 میلیارد، باید 70میلیارد 

می فروخت. 

بالاخره یک سری ناکارآمدی ها و 

ارتباطات و آشنایی ها هست. در 

همه حوزه ها هم همین طور است 

و اینجا هم وجود دارد اما اینجا، 

جایی است که با مردم سروکار 

داریم. مردم اگر بخواهند یک فیلم 

را ببینند، استقبال می کنند و من 

سینمادار جای بیشتری به آنها 

می دهم اما وقتی استقبال نشود، 

دیگر نمی روند. 

ضمنتحسینجسارتشمادر

پذیرفتناینکهدرمقولهپخش،

بالاخرهآشنابازیهاییوجود

دارد،دونکتهرایادآورمیشوم:

اولاینکهفیلمیرانبامدیریت

شما،سالگذشتهنزدیکبه

8میلیونقطعهبلیتفروخت

کهچندینمیلیونبیشتراز

دیگرپخشکنندههابود.دوم

اینکهدرهمینکورشکهشما

بازمدیریتآنرابرعهدهدارید،

همینسالگذشته،یکفیلم

بالغبر۳۰سانسداشتویک

فیلمدیگر،همزمان۳سانس.

ایندومقولهدرراستایهمان

ارتباطاتوآشناییهاستدیگر،

درستاست؟

براساس فروش است. یعنی اینکه 

مردم یک فیلمی را دوست دارند 

پس به آن می شود 30 سانس داد و 

یک فیلم دیگر را هر کاری می کنی، 

مردم نمی آیند که ببینند بنابراین 

نمی توان برای آن کاری کرد. فیلم 

می تواند اثر خوبی باشد که بسیار 

هم آن را دوست دارم ولی وقتی مردم با آن ارتباط برقرار نمی کنند 

یعنی نمی توان برای آن کاری کرد. ضمن اینکه در دنیا طرفی 

که فیلم دارد، سالن دارد و پخش دارد، یکی هستند. کمپانی ها 

هستند که فیلم را تولید، توزیع و اکران می کنند. هر کمپانی ای 

برای خودش سینما دارد، هر کمپانی هر چه دوست داشته باشد 

را اکران می کند، هر کمپانی دوست دارد راه خودش را برود. خب 

طبیعتا در آن سیستم چنین بحث هایی به وجود نمی آید. ما 

ظرفیت100 تا 110 تولید را نداریم؛ ظرفیت ما تولید 40 تا 45 

فیلم در سال است. برای همین همه مدعی هستند. حتی همان 

فیلمی که 30 سانس در روز به او می دهیم می گوید خب این پنج 

سانس فیلم های نفروش را هم بده به من؛ باز هم سانس می خواهد؛ 

طبیعی هم هست. در سینمای جهان هم وقتی فیلمی می فروشد 

به آن سانس های بیشتر می دهند. ما اینجا بحث های عدالت در 

اکران و این چیزها را داریم. 

دلیلسینمادارشدنتهیهکنندگانرادرچهعاملیمیدانید؟

طیدوسهسالاخیر،برخیتهیهکنندگانبهدنبالمدیریت

پردیسهستند،چهخبرشده؟

بالاخره اینها فهمیده اند برای اینکه بقا را درست انجام دهند، به مانند 

سال های پیش از انقلاب و به مانند سینمای جهان که کمپانی ها 

برای خودشان سینما و پخش دارند، به این مسیر ورود کنند. اصلا 

اصولش همین است که شما یک فیلمی را بسازی، بدانی چه زمانی 

آن را پخش می کنی که بروی آن را در آن سینماها بگذاری. حالا 

این چرخه اگر مال خودت باشد، خیلی موفق می شوی. مثلا همین 

شرکت گلرنگ را درنظر بگیرید. خب اینها چرا موفق هستند؟ چون 

خودشان تولید می کنند، خودشان پخش دارند و در افق کورش 

هم پخش می کنند. چون اساسا سیکل درست است. در سینما 

هم باید این سیکل به راه بیفتد. 

نباید جلوی آن دسته از تهیه کنندگانی که پول دارند و می خواهند به 

این سمت بیایند را گرفت. یکی توانست و انجام داد و رفت بابت این 

مساله خانه و ماشینش را فروخت و پردیس ساخت؛ کار ارزشمندی 

انجام داده. زمانی که همین کورش ساخته می شد می گفتند چه 

کسی می رود در ستاری فیلم ببیند حالا دارند پردیس 14 سالنه 

می زنند؛ خب وقتی چنین تفکری آن زمان بوده که با وجود چنین 

حرف هایی، به اعتقاد خودش یقین داشته، خب باید الان نان 

سرمایه گذاری و فکر و تلاشش را ببرد. 

پسازبازگشاییسینماها،۲فیلمجدید»شنایپروانه«و

»خوب،بد،جلف۲«رویپردهرفت.۲فیلمیکهامیدهای

بسیاریبهفتحگیشههایسینمای99داشتندامااین۲فیلم

درروزهایینمایشدادهشدهاندکهسینماها)آنهاییکهباز

هستند(عملانیمیازظرفیتخودراندارند.ازطرفدیگر

روزانهحدود۱5۰قربانیکروناداریموجوناراحت،عصبیو

ترسناکیبرجامعهحاکماست.درچنینشرایطی،نمایش

این۲فیلمراکهنهباحالاینروزهایمردمهمخوانیدارد

ونهمیتواندآنزرقوبرقرابهگیشههابیاورد،تاچهاندازه

هوشمندانهمیبینید.

نمایش این دو فیلم، فقط با هدف کمک به سینما بود. 

ببینیددردنیاهمکهنگاهکنیم»کریستوفرنولان«فیلمشرا

دراینروزهااکراننمیکندوقیدنمایش»تنت«رادرچندین

هزارسینمایآمریکا،اروپاوآسیامیزند.آنجاهدفکمکبه

سینماوجودنداشت؟

اینجا فقط با هدف کمک به سینما انجام شد. فقط به همین دلیل، 

این دو فیلم اکران شد. ضمن اینکه اصلا تصورش را نداشتیم که 

کرونا دوباره برگردد. فکر می کردیم روند نزولی دارد ولی هدف اصلی 

کمک به چرخه سینما بود. 

یعنیسرمایهگذارچنینریسکیمیکندکهباهدفکمک

بهسینما،قیدسودبیشتریکهدریکاکرانهدفمندرقم

میخوردرابزند؟

بالاخره چنین ریسکی کرده اند. 

اگرقراربودبین۳فیلم»رحمان۱4۰۰«،»خروج«و»شنای

پروانه«،تنهایکفیلمرانمایشدهید،آنفیلمکداماست؟

شنای پروانه. 

چرا؟اصلاازدیدگاه»علیسرتیپی«،فیلمخوبچه

ویژگیهاییدارد؟

فیلم خوب فیلمی است که استانداردها را رعایت کرده و با مردم 

ارتباط برقرار کند؛ یعنی خوب بفروشد و مردم از آن استقبال کنند. 

من؛ »علی سرتیپی« هم فیلم »مسعود ده نمکی« یعنی »اخراجی ها 

3« را اکران می کنم و همزمان با این فیلم، اثر »اصغر فرهادی« یعنی 

»جدایی نادر از سیمین« را. حالا ملاکم چیست؟ ملاکم این است 

که این فیلم ها با مردم ارتباط برقرار می کنند. 

یعنینگاهصرفاگیشهایدارید؟

صرفا گیشه. ولی گیشه ای که آثار استانداردی در خود جای دهد. 

فیلم آقای فرهادی صرفا گیشه ای نیست. 

جایگاهپردیسسینماییکورشراچطورارزیابیمیکنید.با

توجهبهاینکهطیاینسالهادررتبهنخستبودهاماطی

امسالوسالآینده،رقبایبزرگیبرایاینپردیس،قدعلم

میکنندکهسالنهایبیشتریازکورشدارند. 

کورش همچنان اول و روی قله است ولیکن با وجود آن رقبا، 

ان شاءالله همچنان اول می ایستد. ما اینقدر سینما و سالن کم 

داریم و اینقدر ظرفیت های ما بالاست که هر چه سالن بسازیم باز 

هم کم است. وقتی وضعیت اقتصادی بد باشد، سینما بهتر کار 

می کند، پربارتر می شود به دلیل اینکه اقتصاد خیلی ارزانی است. 

ان شاءالله که در اوج می مانیم. سینمای ایران هست، سالن هست 

و کورش هم خواهد بود. 

شما،موانعصنعتیشدنسینمایایرانرادرچهمواردی

میبینید؟

اصلی ترینش باور نداشتن خود ما و همین کمپانی نبودن ماست. 

ما اگر می خواهیم یک صنعت واقعی باشیم، اول باید کمپانی شویم. 

یعنی باید یک آدم هایی وارد سینما شوند که نگاه اقتصادی به سینما 

داشته باشند. بدانند تولید و پخش و سالن چیست و اینها را با هم 

داشته باشند و از ظرفیت های ارزش افزوده ای که سینما به وجود 

می آورد مثل اسپانسر، همان طور که دنیا دارد استفاده می کند، 

استفاده کنند و سینما را از دولتی بودن خارج و آن را به خودش واگذار 

کنند. اگر ما سینما را به بخش خصوصی واگذار کنیم و سربه سرش 

نگذاریم و سیاسی اش نکنیم، می تواند صنعتی شود.  

علیسرتیپی؛مهرهمهمحداقلیکدههاخیرسینمایایران.فردیکهدرعینتجربهکردنتهیهکنندگی،بزرگتریندفترپخشایرانراهم

داردکهچندسالیاسترکوردفروشبیشترینتعدادبلیترادراینسینماازآنخودکردهاست.علاوهبرتولیدوپخش،اویکسینمادار

بزرگنیزهست.پردیسکورشبهعنوانبزرگترینمجموعهسینماییکشورکهبااختلاف،بیشترینمیزانفروشسینمایایراندرآنجا

اتفاقمیافتد،تحتمدیریتاوست؛پردیسیکهعنوانپرمخاطبترینپردیسسینماییجهانرانیزباخودیدکمیکشد.ضمناینکه

مدیریتچندپردیسکمبرخوردارتررانیزدردستداردوالبتهکارهایساختپردیس»لوتوسمال«با۱6سالنرادرنازیآبادتقریبابهپایانرساندهاست.اینتمامحرفهسرتیپی

نیست.اوطیاینسالها،بهشکلیجدیبهحوزهسرمایهگذاریدرآثارسینماییواردشدهوچندینفیلمتولیدکردهاست.تماماینپارامترهاسببشددامنهتوجهاتوالبته

حساسیتهابهاووفعالیتهایشخیلیبالابگیرد.تاجاییکهازاوبهعنوان»مافیا«یسینمایایراننامبردهشد؛مافیاییکهحاشیهامنمناسبیبرایدوستانووضعیتناامنی

برایمخالفاناوشکلدادهاست.برایتشریحوضعیتروزسینمایایرانوموضوعاتمتعددآن،سرتیپییکیازبهترینگزینههابود.اوباوجودمشغلههایفراوان،دعوتمارا

پذیرفت،روبهرویماننشستوبانقبهاییبهسینمایجهان،ازسینمایایرانگفت.پیشنهادمیکنیممطالعهاینگفتوگویصریحراازدستندهید.

گفتوگویچالشی»فرهیختگان«باعلیسرتیپیسینمادار،پخشکنندهوتهیهکنندهسینما:

منشا پول 
 سرمایه گذار فیلم؟ 

به ما ربطی ندارد

 اگر اوضاع خوب باشد 

مردم به سینما می آیند. 

چون ارزان ترین تفریح 

آنهاست. حالا بگوییم چون 2 هزار 

تومان هزینه های جانبی افتاده روی 

قیمت بلیت مردم به سینما 

نمی آیند، درست نیست. ما الان 

داریم ماسک رایگان به 

مخاطبان مان می دهیم که خیلی 

بیشتر از این 2 هزار تومان برایمان 

هزینه شده. مردم برای ما مهم 

هستند. حالا جار وجنجال به راه 

می اندازید که پول بلیت اضافه 

شده، خب چیزهای دیگر را هم 

ببینید. هزینه ناهاری که داریم به 

پرسنل مان می دهیم، 2 برابر شده 

خب ما از کجا باید بیاوریم؟ خب 

 این پرسنل، 20 درصد حقوق 

و مزایایش نسبت به سال گذشته 

 بیشتر شده، خب این 20 درصد را 

از کجا بیاوریم؟

مجتبی اردشیری
روزنامه نگار

طی این چند ماه صنعت سینما بالای 200میلیارد لطمه خورد

به جز سینماهای حوزه هنری، تقریبا بقیه سینماها تعدیل نیرو داشتند

سانس بندی دولتی سمفا خطرناک است

سینمادارها به نظارت سازمان سینمایی از طریق سمفا مشکوک هستند

ایران، ارزان ترین بلیت سینمای جهان را دارد

بلیت سینما تنها چیزی در کشور است که قیمتش بالا نرفته

این ما سینمادارها هستیم که باید عصبانی باشیم نه دیگران

سینما حال و روز خوبی ندارد

پولشویی در سینما، احمقانه ترین نوع پولشویی است

پولشویی در سینما حتی به اندازه یک درصد هم وجود ندارد

سریال های شبکه نمایش خانگی؛ دستمزد بازیگران را بالا برده است

جز اینکه آگراندیسمانه شدیم، هیچ اتفاق دیگری برای ما در سینما رخ نداده

اینکه سرمایه گذار پول تولید را از کجا آورده به ما مربوط نمی شود

هرکسی کار و تلاش می کند، می گویند مافیاست

ظرفیت تولید سالانه ما 100 تا 110 فیلم نیست؛ 40 تا 45 فیلم است

دستمزد بازیگران تا حدودی عشقی و چیزی شبیه به قمار است
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